

၄. “ ယုဒ်ဒီးခရံၣ်ဆူတင်္ဂါမၤနၢၤ ”

သရၣ်ဒိၣ်ဒီးကထာၣ်လၢဂီၤတူ

တနံၤညါအံၤမ့ၢ်ဒၣ် တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤဆိၣ်ဝါတၢ်ဘျးတၢ်ဖိၣ် တၢ်သ့ၣ်ဒုသးဒုလၢ ပဝဲခဝဲရၣ်ဖိလံၤသ့ၣ်တဖၣ် ပဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ခွဲး တၢ်ယၢ်လီၤလီၤလီၤလးလီၤလီၤဆီဆီလၢ ပစံးဘျးစံးဖိၣ်က့ၤကစၢ်ယွၤအဘျးအဖိၣ် မ့ၢ်လၢပုၤကညီဘျးထံခဝဲရၣ်ပဲၤထီၣ်အနံၣ် (၁၀၀) မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤဆိၣ်ဝါ တၢ်သ့ၣ်ဒုသးဒုလၢပဝဲကညီဘျးထံခဝဲရၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢ ထံလီၤကီၢ်ပုၤဒီးထံကီၢ်ဂၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ်လီၤ. ဒ်န့ၢ်အသိး အလီၢ်အိၣ်လၢပကဘၣ်စံးဘျးစံးဖိၣ်က့ၤ ကစၢ်ယွၤအဘျးအဖိၣ်လၢ သရၣ်ဒိၣ်ယုဒ်ဒီးဒီးမးမးအဲ(နံ) Judson ဟဲတုၤလၢကီၢ်ပုၤထီၣ်အနံၣ်(၂၀၀) ဒီးခဲအံၤပထံၣ်ဘၣ်သရၣ်ဒိၣ်ဒီးသရၣ်မ့ၢ် တၢ်သ့ၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ဒီးပမ့ၢ်ကွၢ်က့ၤကီၢ် ပယီၤဘျးထံခဝဲရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ် ကဲထီၣ်တၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါလၢ ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဖျၢၣ်ခရံၣ်ဖိတၢ်အိၣ်ဖိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ ပုၤဟံၣ်သ့ၣ်ဟံၣ်သးလၢတၢ်အိၣ်ဖိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်တၢ်မူထီၣ်ဂဲၤထီၣ်န့ၢ်လီၤ. ဒီးဖဲပလဲၤတၢ်အိၣ်ဖိၣ်တဘျီလၢလီၤန့ၢ် ပုၤထံကီၢ်ဂၤသ့ၣ်တဖၣ် တဲဖျါထီၣ်ခရံၣ်ဖိသ့ၣ် တဖၣ်လၢ ကီၢ်ပံၤယီၤအပူၤ, ပမ့ၢ်ကွၢ်က့ၤမ့ၢ်တနံၤညါအံၤ ခရံၣ်ဖိခူၣ်ဖိထၢဖိ လၢကီၢ်ပံၤယီၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ် တၢ်အိၣ်ဖိၣ်တဖုဘၣ်တဖု, ခဝဲရၣ်တခါဘၣ်တခါ ပမ့ၢ်ကွၢ်ဒီးကဲထီၣ် တၢ်သ့ၣ်ဒုသးဒုသးတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါလၢ တၢ်အိၣ်ဖိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်မူထီၣ်ဂဲၤထီၣ် ဒီးခဝဲရၣ်တဖုဘၣ်တဖုစ့ၢ်ကီၢ် ဖဲအသ့သ့ဂုၣ်ကျဲးစး တၢ်အါမံၤအါမ့ၢ်လၢတၢ်သးဒုကစီၣ်အပိၣ်ဒီး ကဲထီၣ်တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤဆိၣ်ဝါတၢ်ဘျးတၢ်ဖိၣ်လၢ တၢ်သးဒုကစီၣ်တၢ်ဖံး တၢ်မၤနီၢ်နီၢ်အဂီၢ်န့ၢ်လီၤ.

ဒီးအဆိယအဲၣ်ဒီးဆၢဂ့ၤဆၢဝါဘၣ် မိၢ်ပၢ်ကမျၢၢ်ဒီပုၤဝဲၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ ပဝဲကီၢ်အမဲရကၤကီၢ်စၢဖိၣ်ကညီဘျးထံတၢ်အိၣ်ဖိၣ်သကိးတၢ်အိၣ်ဖိၣ် ပမ့ၢ်ကိးလၢ ကီၢ်လၢကျိၣ်န့ၢ် KBCUSA, ပတၢ်အိၣ်ဖိၣ်နီၣ်ဂံၢ်ဒုတအါဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်သနၢ်က့ၤဒီး မ့ၢ်လၢကစၢ် ယွၤအတၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤဆိၣ်ဝါ, အတၢ်ပံးစုန့ၣ်ကျဲးအဖိခိၣ်န့ၢ် ဖဲအသ့ပကဂုၣ်ကျဲးစးလၢ တၢ်သးဒုကစီၣ်တၢ်ဖံးတၢ်မၤလၢကီၢ်အမဲရကၤအပူၤ ဒီးကဲထီၣ်တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤ

ဆိၣ်ဝါ တၢ်ဘျးတၢ်ဖိၣ်လၢပုၤကညီဘျးထံခဝဲရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢ ကီၢ်အမဲရကၤ ဒီးဘျးထံခဝဲရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢထံလီၤကီၢ်ပုၤ ကီၢ်အမဲရကၤအဂီၢ်စ့ၢ်ကိးန့ၢ်လီၤ. ဒီးယအဲၣ်ဒီးဆၢဂ့ၤဆၢဝါဘၣ် ခဝဲရၣ်ခိၣ်နီၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ဒီးပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါသ့ၣ်တဖၣ်ဒီး တၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဖိကိးဒ်နီၣ်ဂၤဒဲး, မ့ၢ်လၢသ့သ့နီၣ်ပုၤလၢ တၢ်ထုကဖၣ်တကးဒဲးဘၣ် ပဝဲပုၤကညီဘျးထံခဝဲရၣ်ခိၣ်နီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒီး ပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကိး တဘျီလၢလီၤဒ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်အိၣ်အသိးန့ၢ် သုလဲၤဟးအိၣ်သကိးတုၤဆူပအိၣ်, ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါပုၤ, အံးထွဲကွၢ်ထွဲပုၤ ဖဲအသ့အပိၣ်ဒီးမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤဆိၣ်ဝါ, တၢ်ဘျးတၢ်ဖိၣ်လၢ ပဝဲဘျးထံခဝဲရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢ ကီၢ်အမဲရကၤန့ၢ်လီၤ.

ဒီးတနံၤညါအံၤအလီၢ်အိၣ်လၢ ပကဘၣ်စံးဘျးစံးဖိၣ်စ့ၢ်ကိးနံၣ်(၂၀၀) တၢ်သးဒုကစီၣ်လၢကီၢ်ပယီၤအပူၤဒီးခဲအံၤ ပမ့ၢ်ကွၢ်က့ၤဟီၣ်ခိၣ်ဒီဖျၢၣ် ပအိၣ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဒီဖျၢၣ်တၢ်ရုလိၢ်မုၢ်လိၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ်လီၤ. မ့ၢ်လၢတၢ်သးဒုကစီၣ်တၢ်ဖံးတၢ်မၤဟဲသ့ၣ်ထီၣ်စးထီၣ် လၢကီၢ်ပယီၤလၢအပူၤကွၢ်အနံၣ်(၂၀၀)အပိၣ်န့ၢ်ဒီး ခဲအံၤလၢကီၢ်ပယီၤအပူၤမ့ၢ်ဂ့ၤ, ထံကီၢ်ဂၤမ့ၢ်ဂ့ၤ, တၢ်သးဒုကစီၣ်တၢ်ဖံးတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ် ဒိၣ်ထီၣ်ထီထီၣ်ဒီး ကဲထီၣ်တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤဆိၣ်ဝါ တၢ်ဘျးတၢ်ဖိၣ်လၢဟီၣ် ခိၣ်ဒီဖျၢၣ်တၢ်ဘၣ်ထွဲအပိၣ်ဒီး အလီၢ်အိၣ်လၢ ပကဘၣ်စံးဘျးစံးဖိၣ် ကစၢ်ယွၤအဘျးအဖိၣ်လၢ ကစၢ်ယွၤဆုၤန့ၢ် ပုၤပသရၣ်ဒိၣ်ယုဒ်ဒီးမးမးအဲ(နံ)သ့ၣ်တဖၣ်ဆူကီၢ်ပယီၤန့ၢ်လီၤ. ယအဲၣ်ဒီးတဲဖျါထီၣ်ယဂုၢ်ဖိတစဲး. တၢ်ဘၣ်ထွဲလၢယုဒ်ဒီးအမံၤ ယၢ်န့ၢ်ယမ့ၢ်ကီၢ်တကူၣ်ဖိလီၤ ယအိၣ်ဖျဲၣ်ဒိၣ်ထီၣ်လၢ ယုဒ်ဒီးကညီဘျးထံတၢ်အိၣ်ဖိၣ်, ဒီးယထီၣ်ဘၣ် Sunday School လၢ ယုဒ်ဒီးကညီဘျးထံတၢ်အိၣ်ဖိၣ်သရိၣ် ဒီးယန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ယမၤသကိးတၢ်လၢသးစၢ်တၢ်သးဒုကစီၣ်တၢ်ဖံးတၢ်မၤ ပကိးလၢ (Youth Ministry) လၢ Judson တၢ်အိၣ်ဖိၣ်ခံၣ်ဖိၣ်. လၢ Judson န့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်ဖိၣ် တၢ်မၤသကိးတၢ်န့ၢ်အိၣ်ဝဲတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ခံၣ်ဖိၣ်, တဖိၣ်န့ၢ်အိၣ်ထံးန့ၢ်ပကိးလၢ ကီၢ်လၢတၢ်အိၣ်ဖိၣ် ဘၣ်ဆၣ်ခဲအံၤအါတက့ၢ်သ့ၣ်လၢပယီၤကျိၣ်လီၤ. မ့ၢ်ပဝဲပုၤကညီန့ၢ် လၢတၢ်တကူၣ်န့ၢ် ပုၤကညီလၢလီၤပြီလီၤပြီတဖၣ်ဟဲတုၤဒီး ပပုၤသရၣ်ဒိၣ်ကဲစၢ် အနီၢ်ကစၢ်ဒ်ဝဲ အဝဲဂုၣ်ကျဲးစးကရၢကရိက့ၤပုၤလီၤ ပြီလီၤပြီသ့ၣ်တဖၣ်ဒီး ပဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်လီၤလၢ ယုဒ်ဒီးသရိၣ်ဒီးဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤဆိၣ်ဝါ တၢ်ဘျးတၢ်ဖိၣ်ဒီးယနီၢ်ကစၢ်ဒ်ယဲ ယကဲဘၣ်သးစၢ်တကၤလၢ ယုဒ်ဒီးကညီဘျးထံတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဒီး တကးဒဲးဘၣ်ယဒီးဘျးထံ လၢ ယုဒ်ဒီးသရိၣ်န့ၢ်လီၤ. ဒီးဒ်န့ၢ်သိး ယဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် လၢတၢ်ဖျီလၢယုဒ်ဒီး

သရိုဒ်ဒီး ယကဲထီဉ်ဘဉ်တၢ်အိဉ်ဖိုဉ်သရၣ်စၢလၢ ယုဒၤသဉ်ကညီဘျၢထံတၢ်အိဉ်ဖိုဉ် စ့ၢ်ကိးန့ဉ်လီၤ. ဒီး၁၉၉၆န့ဉ် ယဒီးန့ဉ်ဘဉ်တၢ်ဒီးဟံစုဖဲ ယုဒၤသဉ်သရိုဉ်ဘဉ်တၢ် ကရၢကရိအီၤလၢ ပုၤကညီဘျၢထံခဝုဂျၢဒီး တကးဒဲးဘဉ်ယန့ၢ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ် တခါလၢ ယမၤသကိးဘဉ်တၢ်လၢ ကိၢ်ပယီၤဘျၢထံခဝုဂျၢဒ်ထွဲဒီး Judson Educational in Program ဒ်အမ့ၢ်ပုၤဘဉ်မူဘဉ်ဒါတဂၤအသိးဒီး ယမ့ၢ်ကွၢ်က့ၤ ယတၢ်အိဉ်မူန့ဉ်စးထီဉ်လၢယနီၢ်ဆဲးခါန့ဉ် သရၣ်ယုဒၤသဉ်, သရၣ် Judson အတၢ် ကတိၤသ့ဉ်တဖၣ်န့ဉ် ခီဖျိတၢ်အုဉ် အသးအဖီခိဉ်န့ဉ် လၢယတၢ်ဆိကမိဉ်တၢ်နၢ်ဟံၢ် အပူၤန့ဉ် ယတၢ်ဘဉ်ထွဲအိဉ်, ဃိဒီး ယသးအိဉ်စံးဘျးစံးဖိုဉ်ကစၢ်ယွၤအဘျး အဖိုဉ်ဒီးဖဲ (၂၀၀၁)န့ဉ်န့ဉ် မ့ၢ်လၢပုၤကညီဘျၢထံခဝုဂျၢဒီး ပကိၢ်ပယီၤဘျၢထံခဝုဂျၢဒ်အတၢ် သးတၢ်ကျဲၤအဖီလၢန့ဉ် ယလဲၤဘဉ်ဆူကိၢ်အမဲရကၤ ဒ်အမ့ၢ်ပုၤမၤတၢ်သးခုကစီဉ် တဂၤအသိးဒီး ယကွၢ်တၢ်အိဉ်ဖိုဉ်လၢ Washington D.C ဒီးပတၢ်အိဉ်ဖိုဉ်န့ဉ် (လူမျိုးပေါင်းစုံ) ပုၤကိးကလုာ်ဒဲးတၢ်အိဉ်ဖိုဉ်, ပုၤကညီအိဉ်, ခီအိဉ်, ကီၤလၢအိဉ်, တလၢအိဉ်, ပယီၤအိဉ်, ကခူဉ်သ့ဉ်တဖၣ်စ့ၢ်ကိးအိဉ်ဝဲန့ဉ်လီၤ. ဒီးယလဲၤတုၤ သီသီန့ဉ် လၢ ကိၢ်အမဲရကၤန့ဉ် ပုၤကညီတၢ်အိဉ်ဖိုဉ်အိဉ်ဒုဉ်တဖၣ်ဒဲးလီၤ. ပကိးလၢ Bellevue Karen Baptist Fellowship အဝဲအံၤဒုအိဉ်ဟံစၢလံ. မ့ၢ်ကညီဉ်ဖိထာဖီန့ဉ် ဂၤပုၤဂၤပုၤလဲၤတုၤလၢကိၢ်အမဲရကၤ ဒီးပထံဉ်ဘဉ် အဝဲသ့ဉ်တၢ်လိဉ်ဘဉ်တဖၣ်ဒီး ပုၤကညီဘျၢထံခဝုဂျၢဒ်ဆုၤလီၤန့ဉ်ပုၤတၢ်မၤဖိတဂၤလၢ ကလဲၤမၤတၢ်သးခုကစီဉ်လၢ ကိၢ်အမဲရကၤ အသိး. ဒ်ယမူယဒါအိဉ်အသိးဒီး ယဟးအိဉ်သကိးကညီဘျၢထံခဝုဂျၢဒ်သ့ဉ် တဖၣ်လၢ ကိၢ်အမဲရကၤဒ်တၢ်လိဉ်အိဉ်အသိး ဒီးပမၤသကိးဘဉ်တၢ်လၢတၢ်သ့ဉ်ခုသးခု အပူၤ. အယိန့ဉ်ဒီးအမဲရကၤဘျၢထံကရၢမိၢ်ပုၤ ပကိးလၢ American Baptist Churches USA ဒီး ပုၤကညီဉ်ဖိထာဖီလီၤဆီဒ်ပုၤကညီဘဉ်ကိဘဉ်ခဲတဖၣ်လၢ ဒဲကဝီၤတဖၣ်လဲၤတုၤလၢကိၢ်အမဲရကၤအါထီဉ်အါထီဉ်ယိန့ဉ်ဒီး အမဲရကၤဘျၢထံ ကရၢမိၢ်ပုၤန့ဉ်ထံဉ်ဝဲလၢ “မ့ၢ်လၢကညီဉ်ဖိထာဖီတဖၣ်ဟဲတုၤ လၢကိၢ်အမဲရကၤလံ, ဃိဒီးအလီၢ်အိဉ်လၢ ကဘဉ်ဂုဉ်ကျဲးစး တၢ်လၢ ပုၤဟဲတုၤအသီတဖၣ်အဂီၢ်န့ဉ်လီၤ. ဒီးအဝဲသ့ဉ်ဒုးအိဉ်ထီဉ်ကမံးတံာ်တဖု, ပကိးအီၤလၢ Burmese Refugee Passport မ့ၢ်ဒုဉ်ကမံးတံာ်ကရၢတဖုလၢ ကွၢ်ထွဲပုၤဘဉ်ကိဘဉ်ခဲသ့ဉ်တဖၣ်လၢဟဲတုၤ ဆူကိၢ် အမဲရကၤ. ဒီးယနီၢ်ကစၢ်ဒုဉ်ဝဲ ယဘဉ်မၤသကိးတၢ်လၢ ABCUSA လီၤဆီဒ်တၢ် လၢ ပကိးလၢ American Baptist Homission Society အမဲရကၤဘျၢထံကရၢမိၢ်ပုၤ

လၢထံလီၢ်ကိၢ်ပုၤ ဒီးမ့ၢ်ဒုဉ်တၢ်ဆိဉ်ဂုၤဆိဉ်ဝါတၢ်ဘျးတၢ်ဖိုဉ်လၢ ပဝဲခရံဉ်ဖိသ့ဉ်တဖၣ် လၢ အလဲၤတုၤလၢကိၢ်အမဲရကၤ ဒီးအဝဲသ့ဉ် ပုၤကွၢ်ထွဲပုၤမၤစၢပုၤဒီး ပဝဲသ့ဉ် တဖၣ်စ့ၢ်ကိး ကဲထီဉ်တၢ်ဒုးဆူဉ်ထီဉ်က့ၤ သးအတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါလၢဘျၢထံတၢ်အိဉ်ဖိုဉ်လၢ ကိၢ်အမဲရ ကၤသ့ဉ်တဖၣ်န့ဉ်လီၤ.

ဒီးခဲအံၤပမ့ၢ်ကွၢ်န့ဉ် ကိၢ်အမဲရကၤန့ဉ်တၢ်အိဉ်ဖိုဉ်သ့ဉ်တဖၣ်ထဲ ဘျၢထံတၢ် အိဉ်ဖိုဉ်န့ဉ်အိဉ်(၂၀၀) အဖီခိဉ်လီၤ. အယိန့ဉ်ဒီး တၢ်ဆၢကတီၢ်နွံန့ဉ်ဃိးန့ဉ်အတီၢ်ပုၤန့ဉ် ကစၢ်ယွၤဆိဉ်ဂုၤပုၤလီၤလိဉ်လီၤလးလၢ ဒုးအိဉ်ထီဉ်ဘဉ်တၢ်အိဉ်ဖိုဉ်တဖုဘဉ်တဖု မ့ၢ် လၢ ပဝဲပုၤကညီဘျၢထံကရၢကရိန့ဉ် ပတၢ်အိဉ်ဖိုဉ်လၢမၤသကိးတၢ်လၢ KBCUSA န့ဉ်(၇၂)ဖိုဉ် ဒီးအိဉ်တုၢ်ကညီဘျၢထံကရၢကရိသ့ဉ်တဖၣ်န့ဉ် တနီၤနီၤဆၢထာဉ် လၢအဝဲ သ့ဉ်အခိဉ်အနီၢ်ကစၢ်ဒုဉ်ဝဲ, တၢ်အိဉ်ဖိုဉ်တနီၤနီၤဘျးစဲလၢ ထံလီၢ်ကိၢ်ပုၤကိၢ်လၢ တၢ်အိဉ်ဖိုဉ် တကယၤဘျဲဉ်, ဃိန့ဉ်ဒီးတၢ်လၢယအဲဉ်ဒီး ဟံဖျါထီဉ်တန့ၤညါအံၤန့ဉ် ပဝဲ ကညီခရံဉ်ဖိသ့ဉ်တဖၣ် ပုၤကညီအတၢ်ထံဉ်, ပုၤဟီဉ်ခိဉ်အတၢ်ထံဉ်အိဉ်ဒီး တၢ်ဂံၢ်စၢ်ဘါ စၢ် အိဉ်ဒီးတၢ်လီၤတူဉ်လီၤကံာ်သ့ဉ်တဖၣ်န့ဉ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်သနာ်က့ဒီး လၢကစၢ်ယွၤ အမဲဉ်ညါ, အတၢ်ထံဉ်န့ဉ် ပဝဲပုၤကညီဘျၢထံခရံဉ်ဖိသ့ဉ်တဖၣ်န့ဉ် ပဘဉ်မၤတၢ် သးခုကစီဉ်လီၤ. ဒီးကယံၢ်မ့ၢ်ပဒီပုၤဝါ အဝဲသ့ဉ်သ့ဉ်ဆူဉ်သးဆူဉ်ဒိဉ်ထီဉ်လၢ တၢ်အိဉ် ဖိုဉ်, ဒီးပုၤတနီၤနီၤတနၢ်ဟံၢ်ပုၤဘဉ်. သုလဲၤတုၤလၢပုၤထံပုၤကိၢ်ဒီး သုတဘဉ်ထွဲလၢ ကလုာ်ဂၤသုအဲဉ်ဒီးဂဲၤဆၢထာဉ် ဒုဉ်သုခိဉ်သုကစၢ်ဒုဉ်ဝဲ ခါဆူညါသုကမၤဒဲးလဲဉ်. ဘဉ် ဆဉ်သနာ်က့ဒီး ကစၢ်ယွၤအတၢ်ဆိဉ်ဂုၤဆိဉ်ဝါအဖီလၢန့ဉ် ပဒုးအိဉ်ထီဉ် အမဲရကၤ ကိၢ်စၢ်ဖိုဉ်တၢ်အိဉ်ဖိုဉ်သကိး တၢ်အိဉ်ဖိုဉ်ဖဲ (၂၀၀၉)န့ဉ်န့ဉ်လီၤ. အိဉ်ဒီးကဝီၤနွံကဝီၤခဲအံၤ တၢ်အိဉ်ဖိုဉ်ကဝီၤနွံဆဲးဘျဲဉ်, မ့ၢ်ဒုဉ်တၢ်ဆိဉ်ဂုၤဆိဉ်ဝါလီၤ. အနီၢ်နီၢ်တခီပဝဲပုၤမၤ သကိးတၢ်သ့ဉ်တဖၣ် ပတၢ်လဲၤခီဖျိဘဉ်ထွဲဒီးတၢ်ကရၢကရိန့ဉ် ပမ့ၢ်ဘဉ်တပမ့ၢ်အာဉ် လီၤတီတီန့ဉ်ပတၢ်လဲၤခီဖျိ, ပတၢ်ကူဉ်ဘဉ်ကူဉ်သုတထီဉ်ဘးလီၤတၢ်လီၤဆဲးဘဉ်. ပမၤတၢ်တသုလီၤတၢ်လီၤဆဲးဘဉ်. ဘဉ်ဆဉ်သနာ်က့ဒီးလၢကစၢ်ခရံဉ်အပူၤန့ဉ်, မ့ၢ်လၢ ပဂုဉ်ကျဲးစးအယိဒီး ပဒီးန့ဉ်ဘဉ်တၢ်ဆိဉ်ဂုၤဆိဉ်ဝါ ပမၤနၢၤတၢ်န့ဉ်လီၤ. ဃိန့ဉ်ဒီးယအဲဉ် ဒီးအုဉ်ယသးလၢ ပဝဲဒုပအိဉ်ဒီးနီၢ်ခိတၢ်ဂံၢ်စၢ်ဘါစၢ်လီၤ. သနာ်က့ပမ့ၢ်ဟံၢ်ဟံၢ်ဘါ လၢ ကစၢ်ယွၤအယိန့ဉ် ဒီးကစၢ်ယွၤဆိဉ်ဂုၤပုၤသု ဘဉ်ပုၤဒီးဖဲပဒုးအိဉ်ထီဉ် KBCUSA ပုၤတနီၤနီၤတနၢ်ဟံၢ်ပုၤဘဉ်. ပုၤတနီၤနီၤနၢ်ဟံၢ်ပုၤဒီး ဆိဉ်ထွဲပတၢ်လိဉ်. လၢသးတဖျၢဉ် ဃိအဖီခိဉ်န့ဉ် ပမၤသကိးတၢ်ဒီးပဒီးန့ဉ်ဘဉ် တၢ်ဆိဉ်ဂုၤဆိဉ်ဝါတၢ်ဘျးတၢ်ဖိုဉ်လၢ

KBCUSA ကဲထီၣ်လၢကီၢ်အမဲရကၢန့ၣ်လီၤ. ပှၤတနီၤနီၤတဲသ့မၤတၢ်တသ့ဘဉ်, သ့မၤ တၢ်ကျဲတဘဉ်ဘဉ်. မ့ၢ်စဲယဲၤလီၤ. ပအာၣ်လီၤအိၣ်လီၤကစီဒီလီၤ. ဘဉ်ဆဉ်သန့က့ဒီး မ့ၢ်လၢ ပဟံၣ်ဂံၢ်ဟံၣ်ဘါလၢခရံၣ်ပူၤအယ်ဒီး ပမၤနၢၤတၢ်ဒီးပဒီးန့ၢ်ဘဉ်တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤဆိၣ်ဝါ. ဒီးဖဲမကၢၣ် ပသရၣ်ပှၤပဟံၣ်လီၤဆုၣ်နီၤဖးဖျါထီၣ် လံာ်စီဆံသ့ၣ်တဖၣ်ဒီး ပမ့ၢ်ကွၢ်က့ၤန့ၣ် တၢ်လၢပှၤကညီန့ၣ်တၢ်လၢပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိန့ၣ် ဒ်အမ့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်ဖိအသိး ဒီးပအိၣ်ဒီး တၢ်ဂံၢ်စၢ်ဘါစၢ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်သန့က့ဒီး ပဝဲသ့ၣ်တဖၣ် ဒ်ပမ့ၢ်ပှၤလၢအစ့ၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤ တၢ်တဖၣ်အသိးဒီး ပမ့ၢ်သန့ပသးလၢကစၢ်ယွၤ, ပမ့ၢ်ဟံၣ်ဂံၢ်ဟံၣ်ဘါလၢ ကစၢ်ခရံၣ် အယ်န့ၣ်ဒီး ပကဒီးန့ၢ်ဘဉ်တၢ်မၤနၢၤ, အလီၤအိၣ်လၢပကဘဉ်သန့ပသးလၢ ကစၢ် ယွၤန့ၣ်လီၤ.

ဒီးပမ့ၢ်ကွၢ်က့ၤပတၢ်အိၣ်မူပူၤန့ၣ် ပအိၣ်ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်တိၣ်လီၤ. ပအိၣ်လၢထံ လီၤကီၢ်ပူၤမ့ၢ်ဂ့ၤ, တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲတၢ်နးတၢ်ဖျိၣ် တၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်, ပမ့ၢ်လဲၤအိၣ် လၢထံဂၤ ကီၢ်ဂၤစ့ၢ်ကီးပအိၣ်ဒီး တၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ခဲအံၤပအိၣ်လၢကီၢ် အမဲရကၢ ပဟဲက့ၤတုၤပှၤထံၣ်ပှၤဒီး “ အိၣ်လဲၤအိၣ်ဘဉ်လၢကီၢ်အမဲရကၢ တၢ်လၢ ထီၣ်ပှၤထီၣ်(လိလေသေးမရီ) တဲပှၤဒ်န့ၣ်. ဘဉ်ဆဉ်သန့က့ဒီး ပအိၣ်လၢကီၢ်အမဲရကၢ, တၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ဝဲဒ်န့ၣ်လီၤ. လီၤဆီဒ်တၢ်ပှၤ ဘဉ်ကီၢ်ဘဉ်ခဲဟဲတုၤ သီသီဖဲ ကီၢ်အမဲရကၢန့ၣ် အဝဲ သ့ၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဘဉ် တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲတၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ် န့ၣ်လီၤ. လၢယတံၤသကိးဒုၣ်ဖိထၢဖိအဝဲသ့ၣ်ဟဲတုၤသီသီန့ၣ်လၢ Refugee ပှၤဘဉ်မူ ဘဉ်ဒါသ့ၣ်တဖၣ်အဝဲသ့ၣ် ဟဲစိၣ်န့ၣ် Microwave ဖိတဖျါဒီးအဝဲသ့ၣ်ထံၣ်ဘဉ် Microwave ဒီးတၢ်လၢ Microwave န့ၣ်ပမ့ၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်ခါခါန့ၣ် ပမၤကိၢ်တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်လၢ ပအိၣ်အိၣ်ကညီအဂီၢ်. ဒီးအဝဲသ့ၣ်ထံၣ် Microwave ဒီးအဝဲ သ့ၣ်သ့ၣ်ခုသးခုဒီး မိၢ်ပာ်ခံကတဲပှၤဖိသ့ၣ် မ့ၢ်ကစၢ်ယွၤအဘျူးအဖျိၣ်လီၤ. ခဲအံၤပမၤန့ၢ် Television တဖျါလံ, ဒီးဖိသ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ် စ့ၢ်ကီးသ့ၣ်ခုသးခု ဒီးဆၢကတီၢ်ဘဉ်ဒီး လဲၤအိးထီၣ် Microwave အကလုာ်တသီၣ်ဘဉ်, အက့ၤအဂီၢ်တဖျါဘဉ်ဒီး အဝဲသ့ၣ်သ့ၣ် ဖျိးသးဖျိး. တၢ်လၢကီၢ်လၢတဖၣ်န့ၣ် လီၤအိၣ်တၢ်သ့, ဟဲဟ့ၣ်ပှၤ Television လၢ အဟးဂီၢ်တဖျါ ပဘျီတသ့ဘဉ်, ဒီးလၢခံတသီဒီးယတဲပှၤ. တၢ်လၢယအဲၣ်ဒီးတဲန့ၣ် ပလဲၤတုၤသီသီန့ၣ် ပတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်လီၤ. ပတနၢ်ပာ်နၢ်ဘျါပှၤဂ့ၢ်. ဒီးပ တသ့ၣ်ညါ ထံကီၢ်တၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ယိးဒီး တနီၤနီၤလဲၤတုၤဆူခိ ဒီးတနီၤနီၤကဲထီၣ် Homeless ဒ်န့ၣ်သိးအိၣ်. ယတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိတဂၤအိၣ် အဝဲတၢ်ဂံၢ်စၢ်ဘါစၢ်န့ၣ် အဝဲအိၣ်သး

တစဲးစဲးဒီး တနံၤန့ၣ်အဝဲအိၣ်ဝဲသံးတစဲးဒီးနီၣ်ဘဉ်သိလုၣ် ဒီးအဝဲမ့ၢ်လၢလဲၤတုၤသီသီဒီး နီၣ်သိလုၣ်တဘဉ်လိာ်ဖိးဒုယိန့ၣ်ဒီး (ပုလိပ်) ထံၣ်အိၢ်မၤအအိၣ်ကတီၢ်အသိလုၣ်ဒီး သံကွၢ်ဝဲနနီၣ်သိလုၣ်တဘဉ်လိာ်ဘဉ်စးဘဉ်. နအိၣ်သံဇါ. တၢ်လၢပှၤကညီန့ၣ် တအဲၣ်ဒီး လီၤတၢ်ဘဉ်, အဝဲတဲဝဲလၢယအိ. နအိၣ်ဆံးအါလဲၣ်. အနီၢ်နီၢ်အဝဲအဲၣ်ဒီးတဲဝဲလၢ ယအိၣ် တစဲးဖိလီၤ. တၢ်ကတိၤတစဲးလၢ ကီၢ်လၢကျိၣ်ဟးထီၣ်သတူၢ်ကလံာ် တွးတသ့ဒီး I drink a liter အနီၢ်နီၢ်အဲၣ်ဒီးတဲဝဲ a little မိၣ်. ဘဉ်ဆဉ်သန့က့ဒီး အဝဲတဲဆၢလၢ a liter ဒီး (ပုလိပ်) တဲဝဲ Are you Sure? Yes ဒီး(ပုလိပ်)လဲၤကိးအိၢ်ဆူ (ရဲစခန်း) တၢ်လၢ ယအဲၣ်ဒီးတဲန့ၣ် တၢ်လၢပလဲၤတုၤလၢ ပှၤထံပှၤကီၢ်န့ၣ် ပအိၣ်ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ် န့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်သန့က့ဒီး ခိဖျိတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဖိခိၣ်န့ၣ် ပဒီးန့ၢ်ဘဉ်တၢ်ရုလိာ် မ့ၢ်လိာ်တၢ်စဲးဘျူးအါထီၣ်လၢကစၢ်ယွၤအအိၣ်, အယ်န့ၣ်ဒီးယုာ်ဒီးခရံၣ်ဆူတၢ်မၤနၢၤ ပကဒီးန့ၢ်ဘဉ်တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤ ဆိၣ်ဝါတၢ်မၤနၢၤ, ဒီးပမ့ၢ်ကွၢ်(ဖဲး ၄:၁၃) “ယမၤတၢ်ခဲလၢာ် သ့လၢ ပှၤလၢအဒုးဆူၣ်ထီၣ်ယဂံၢ်ယဘါတဂၤအပူၤလီၤ.” မ့ၢ်စဲယဲၤလီၤ. စီၤပီလူးအနီၢ် ကစၢ်ဒ်ဝဲလၢ တၢ်သးခုကစီၣ်တၢ်ဖဲးတၢ်မၤအပူၤန့ၣ် အဝဲကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဘဉ်ဝဲ တၢ်ကီၢ် တၢ်ဂီၤ တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲတၢ်နးတၢ်ဖျိၣ် တဖၣ်အါမံၤအါမိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်သန့က့ဒီး ခိဖျိ ခရံၣ်အဝဲကွၢ်ကျဲးစးတၢ်ဒီး ဒီးန့ၢ်ဘဉ်တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤဆိၣ်ဝါတၢ်မၤနၢၤလီၤ. တဘျီဘျီ လၢ ပတၢ်အိၣ်မူန့ၣ် ပမ့ၢ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်တၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အခါန့ၣ် ပအိၣ်ဒီးသးလီၤဘျး လီၤဘျါ ပအိၣ်ဒီးတၢ်ဘဉ်ယိာ်ဘဉ်ဘီ ပအိၣ်ဒီးတၢ်သးဒုဒိသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တဘျီဘျီ ပအဲၣ်ဒီးဟံၣ်ဒုၣ်ဟံၣ်ကမၢ်ကစၢ်ယွၤအနီၣ်ကစၢ်ဒ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်သန့က့ဒီး ဒ်တနံၤ ညါအံၤတၢ်တီၢ်ထူအိၣ်အသိးလီၤ. ပမ့ၢ်ဂ့ၢ်ကျဲးစးလၢကစၢ်ယွၤ, ပမ့ၢ်စဲးဘျူးလၢအါထီၣ် လၢကစၢ်ခရံၣ်ယိန့ၣ်ဒီး ပတၢ်သးဒုဒိ တၢ်ဘဉ်ယိာ်ဘဉ်ဘီတၢ်သ့ၣ်ဆံးသးဆံးသ့ၣ်တဖၣ် ဟါမၢ်ကွၢ်ဒီးပဒီးန့ၢ်ဘဉ်တၢ်မၤနၢၤလၢယွၤန့ၣ်လီၤ. အယ်န့ၣ်ဒီးတနံၤညါအံၤ တၢ်လၢယ အဲၣ် ဒီးဟံၣ်ဖျါတၢ်ဂ့ၢ် ဆူမဲာ်ညါတတီၤန့ၣ် ဒ်သိးပကစဲးဘျူးအါထီၣ်လၢကစၢ်ခရံၣ် ဒီးပ ကဒီးန့ၢ်ဘဉ်တၢ်မၤနၢၤတၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤဆိၣ်ဝါန့ၣ် တၢ်တဘီန့ၣ်အလီၤအိၣ်လၢပတၢ်အိၣ်ဒီး

၁. တၢ်စူၢ်တၢ်နာ်လၢအဒိၣ်အယိာ်

ဒီးပမ့ၢ်ကွၢ်က့ၤပတၢ်ကတိၤတၢ်စူၢ်တၢ်နာ်န့ၣ်ပဝဲခရံၣ်ဖိတဖၣ် ပအိၣ်ဒီးတၢ် စူၢ်တၢ်နာ်ကိးဂၤဒဲးန့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်သန့က့တၢ်လီၤဆီတခါန့ၣ် ပှၤတနီၤနီၤ တၢ်စူၢ် တၢ်နာ်န့ၣ်သန့အသးလၢပတၢ်ဆိကမိၣ်. ဒ်ပစံးတၢ်အသိး ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိတၢ်ဆိကမိၣ် တၢ်အိၣ်သး, တၢ်သ့တၢ်ဘဉ်အဖိခိၣ်လီၤ. အဝဲန့ၣ်ပကိးလၢတၢ်စူၢ်တၢ်နာ်ဒီးသန့သးလၢ

ပတ်ဆိကမိတ်အဖွဲ့ခွဲ၊ ဘဉ်ဆဉ်သနင်ကွဲဒီး ကစင်ယွာတၢ်ဘဉ်သးန့ၣ် ပတ်တၢ်တၢ်နဉ် ဘဉ်သနုပသးလၢ ကစင်ယွာနီၣ်နီၣ်န့ၣ်လီၤ. ပမ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်တၢ်နဉ်အိၣ်အယိၣ်, ပမ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်တၢ်နဉ် တၢ်နဉ်လၢကစင်ယွာ, ပမ့ၢ်သနုပသးလၢ ကစင်ယွာယိန့ၣ်ဒီး ပမၤ န့ၢ်တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၢ်ဆိၣ်ဝါန့ၣ်လီၤ. ခဲအံၤပအိၣ်လၢကီၢ်အမဲရံကၤန့ၣ် တၢ်လၢကီၢ်လၢန့ၣ် မၤ တၢ်သးခုကစီၣ်တၢ်ဖံးတၢ်မၤန့ၣ်သနုပသးလၢ ပုၤကညီအဂီၢ်အဘၢအဖီခိၣ်, အဲၣ်ဒီး သနုပသးလၢကျိၣ်စ့အဖီခိၣ်, အဲၣ်ဒီးသနုပသးလၢပုၤကညီ တၢ်ကူၣ်ဘဉ်ကူၣ်သ့ အဖီခိၣ်, ပဝဲခရံၣ်ဖိကညီသ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ်ပလီၤဆီန့ၢ်အဝဲသ့ၣ်. တၢ်ကူၣ်ဘဉ်ကူၣ်သ့တအိၣ်ဘဉ်. တၢ်လဲၤခိဖျိတအိၣ်ဘဉ်. ပုၤကညီတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘၢစ့ၢ်ကီး ပမ့ၢ်ဘဉ်တဲတီတီ တလၢတပုၤ ဘဉ်. ဘဉ်ဆဉ်သနင်ကွဲဒီး ပသနုပသးလၢကစင်ယွာယိန့ၣ်ဒီး တၢ်ဂ့ၢ်တနီၣ်နီၣ်န့ၣ် ကဲ ထီၣ်တၢ်ဘျူးတၢ်ဖိၣ်တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၢ်ဆိၣ်ဝါဒီးတဘျီဘျီစ့ၢ်ကီး ကဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ် န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢပသနုပသးလၢ တၢ်တၢ်နဉ်အဖီခိၣ်အါတလၢကဲၣ်ဆိးအယိၣ် တၢ်ဂ့ၢ် ကီတဖၣ်ဟဲဟံၢ်ထီၣ်သ့. ဘဉ်ဆဉ်သနင်ကွဲဒီး ပမ့ၢ်ကွၢ်က့ၤပတ်တၢ်အိၣ်မူပူၤန့ၣ် အလီၢ်အိၣ် လၢပကဘဉ်အိၣ်ဒီးတၢ်တၢ်နဉ်အဂီၢ်အကျၢၤ တဘျီန့ၣ်သရၣ်တဂၤယကတၢ် သကိး ဘဉ်ထွဲဒီး စီၤယိၤနီၤအဝဲအိၣ်လၢညါဖးဒိၣ်ဟၢဖၤပုၤသၢသီဒီးတနံၤ အဝဲပူၤဖျဲးလၢတၢ်သံ, ဒီးသရၣ်ဒီးကွဲဖိတဂၤကတၢ်သကိးတၢ်ဂ့ၢ်ဝဲန့ၣ်. ကွဲဖိတခီန့ၣ်စီၤယိၤနီၤ အိၣ်လၢညဉ် ဟၢဖၤပုၤသၢသီဒီး မ့ၢ်လၢကစင်ယွာမၤတၢ်လီၤလးယိန့ၣ်ဒီး အဝဲပူၤဖျဲးဒီးကွဲဖိတခီန့ၣ်ဝဲ. မ့ၢ်သရၣ်တခီသနုပသးလၢ အတၢ်ဆိကမိတ်တၢ်ကူၣ်ဘဉ်ကူၣ်သ့ဒီး အဝဲတူၢ်လိာ်ဝဲ တသ့ဘဉ်. ကွဲဖိတခီန့ၣ်, သရၣ်တခီတူၢ်လိာ်တသ့. လၢခဲန့ၣ်သရၣ်တဲကွဲဖိ ယၢဒုယနဉ် တသ့ဘဉ်. ဘဉ်ဆဉ်သနင်ကွဲဒီး မ့ၢ်သ့န့ၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ထံၣ်ဘဉ်စီၤယိၤနီၤ ဒီးတဲပုၤဘဉ်လီၤတၢ် လီၤဆဲး. ကွဲဖိတဲဆၢအီၤ ယမ့ၢ်တုၤလၢမူခိၣ်ဘီမ့ၢ် ယမ့ၢ်ထံၣ်အီၤယကသံကွၢ်အီၤလီၤ တၢ်, ယမ့ၢ်သ့ၣ်ညါလီၤတၢ်လီၤဆဲးန့ၣ်ဒီး ယကတဲကျိးက့ၤန့ၣ်လီၤ. ဒီးသရၣ်တခီ တဲဆၢ အီၤ နပုၤတဂၤအံၤမ့ၢ်တလဲၤတုၤလၢ မူခိၣ်, မ့ၢ်လဲၤတုၤလၢရၣ်တခီကမၤဒဲလဲၣ်. အိၣ်သရၣ် ဧၤ, အဝဲအံၤဒုညီ, မ့ၢ်လဲၤတုၤလၢရၣ်ဒီး နကထံၣ်အီၤလီၤ. တၢ်လၢပအဲၣ်ဒီးတဲန့ၣ် တဘျီဘျီန့ၣ် ပဝဲပသနုပသးလၢပုၤကညီ တၢ်ဆိကမိတ်တၢ်ကူၣ်ဘဉ်ကူၣ်သ့ဖီခိၣ်အါတ လၢကဲၣ်ဆိးအယိၣ်န့ၣ်ဒီး ပတ်တၢ်တၢ်နဉ်လီၤ တူၣ်လီၤကံၣ်သ့တဖၣ် အိၣ်အါထီၣ် န့ၣ်လီၤ.

၂. တၢ်ထုကဖၣ်လၢ အအိၣ်ဒီးအသဟီၣ်

သရၣ်ဒိၣ် Charles Watson မ့ၢ်တနံၤန့ၣ်အဝဲဟ့ၣ်တၢ်ကစီၣ်လၢ Crusade ဖးဒိၣ်ဘဉ်ဆဉ်သနင်ကွဲ အဝဲအိၣ်ဒီး နီၣ်ခိတၢ်ဂံၢ်စၢ်ဘၢစ့ၢ်အညါပူၤန့ၣ် ကတိၤသကိး တၢ်လၢကစင်ယွာ. ကစင်ယွာဧၤ, ယမူယဒါအိၣ်အသိးဒီးယမၤလံ. ဘဉ်ဆဉ်ဒီးတၢ်ဂံၢ် စၢ်ဘၢစ့ၢ်အိၣ်. ဆိၣ်ဂ့ၢ်ဘဉ်ယတၢ်ကစီၣ်တခါအံၤ ကကဲထီၣ်တၢ်မၤစၢၤ တၢ်လၢတၢ် သးခုကစီၣ် လၢပုၤလၢအနီၣ်ဟူဘဉ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်မၤစၢၤဘဉ်ယၢတက့ၢ်. ဒီးတလၢ အတီၢ်ပူၤန့ၣ် ပုၤအဂၤ(၄၀) ဟဲဆူအအိၣ်ခိဖျိအဝဲအတၢ် ကစီၣ်ကဲထီၣ်ပုၤတၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤ တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်. ဒီးဆူမဲၣ်ညါ(၆)လၢ သရၣ်ဒိၣ်အနီၣ်ကစၢ်ဒိၣ်ဝဲဟ့ၣ်တၢ်ကစီၣ်လၢ Crusade ဖးဒိၣ်တဘျီဟ့ၣ်တၢ်ကစီၣ်ဝံၤဒီး တဲက့ၤပုၤမၤသကိးတၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ခဲအံၤ တဘျီပူၤမ့ၢ်လၢလၢပုၤအဂၤ(၄၀၀)ကမၤန့ၢ် ကစၢ်ခရံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်သနင်ကွဲဒီး အဝဲတန့ၣ်လီၤလၢ တၢ်ထုကဖၣ်ဒီးဘဉ်. သးပုၤနီၣ်ကတိၤသကိးတၢ်လၢကစင်ယွာ ဒီး အိၣ်ခိးတသီခံသီ, တလၢခံလၢသၢလၢ, လၢခံကတၢ်မတၢ်မးတဟဲဘဉ်. တၢ်လၢယ အဲၣ်ဒီးတဲန့ၣ် ဒ်သိးပကမၤန့ၣ်တၢ်အဂီၢ်န့ၣ် အလီၢ်အိၣ်လၢပကဘဉ် အိၣ်ဒီးတၢ်ထုကဖၣ် လၢအအိၣ်ဒီးအသဟီၣ်န့ၣ်လီၤ.

၃. တၢ်ဟ့ၣ်လီၤသးတၢ်ဟံၣ်စီဆုသး လီၤတၢ်လီၤဆဲး

ပမ့ၢ်ကွၢ်သရၣ်ဒိၣ်ယူဒၢသဉ်ဒီးမးမးအဲ(နံ) သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ဟဲတုၤဆူကီၢ်ပံၤယီၤ, တၢ်ဟ့ၣ်လီၤသးနီၣ်နီၣ်မ့ၢ်တအိၣ်လၢ အဝဲသ့ၣ်သးညါပူၤယဆိကမိတ် ဟဲတုၤဝံၤဒီး ကက့ၤ ကဒါက့ၤလီၤ. တၢ်အိၣ်တၢ်အီၤလီၤဆီ, တၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးတဒ်သိးဘဉ်. တၢ်ကတိၤလီၤဆီ တၢ်ခဲလၢကဲခဲဆူန့ၣ်အိၣ်ထဲ တၢ်ဂ့ၢ်ကီတဖၣ်အယိၣ်န့ၣ်ဒီး မ့ၢ်တမ့ၢ်လၢ တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအသး နီၣ်နီၣ်, တၢ်ဟံၣ်စီဆုသးလီၤ တၢ်လီၤဆဲးမ့ၢ်တအိၣ်ဘဉ်န့ၣ် မ့ၢ်တနံၤညါအံၤန့ၣ် (၂၀၀) တၢ်စံးဘျူးစံးဖိၣ်န့ၣ် ယဲယတၢ်ဆိကမိတ်တအိၣ်ဘဉ်. ဘဉ်ဆဉ်သနင်ကွဲဒီး မ့ၢ်လၢ သရၣ် ဒိၣ်ဒီးမးမး အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ဟ့ၣ်လီၤသးလီၤတၢ်လီၤဆဲးအယိၣ်ဒီး တနံၤညါအံၤလၢ ပတ်တၢ် ကူးဘုအပူၤ ပဟဲဟံၣ်ဖိၣ်ပသးလၢတၢ်လီၤဖဲအံၤဒီး အလီၢ်အိၣ်လၢပကဘဉ် စံးဘျူး စံးဖိၣ်ကစၢ်ယွာအဘျူးအဖိၣ်န့ၣ်လီၤ. အယိၣ်န့ၣ်ဒီးခါဆူညါတၢ်သးခုကစီၣ် တၢ်ဖံး တၢ်မၤအပူၤန့ၣ် အလီၢ်အိၣ် လၢပကဘဉ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဃုတၢ်ဖံး, သးတဖျၢၣ်ယီ, လၢ ပ ကမၤသကိးတၢ်လၢတၢ်သးခုကစီၣ်, ဒ်န့ၣ်အသိးအလီၢ်အိၣ် လၢပကဘဉ်အိၣ်ဒီး တၢ်သ့ၣ် အိၣ်သးအိၣ်, ယိးထီၣ်ထူၣ်စုညါလၢတၢ်လဲၤခါဆူညါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးတနံၤညါအံၤ

